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ادامه سرمقاله

فرصت 6  ماهه به ۱۰۰ بیمارستان
معاون درمان وزارت بهداشــت اعــام کرد که در 
کشــور ۳۵۰ بیمارســتان حضور دارنــد که بیش 
از ۲۵ ســال قدمــت دارنــد. بــه گزارش ایســنا، 
ســعید کریمی با اشــاره به ایــن آمار ادامــه داد: 
»این بیمارســتان ها به اورهال نیــاز دارند. وزارت 
بهداشــت به ایــن بیمارســتان ها طی یــک بازه 
زمانی شــش ماهه فرصت داده که نســبت به رفع 
خطــر اقدام کنند.« او گفت: »۲۰۰ بیمارســتان 
از ۳۵۰ بیمارســتانی که باید نسبت به رفع خطر 
اقــدام می کردند، دراین زمینه اقدام کردند. پروانه 
۱۰۰ بیمارســتان به دلیل رفع نشدن مشکات، 
تمدید نشده است که بیمارستان گاندی نیز جزو 
همین بیمارســتان هایی بود که مجوزش تمدید 
نشــده بود.« معاون درمان وزارت بهداشت درباره 
فرصت در نظر گرفته شــده برای بیمارســتان ها 
گفت: »بیمارســتان هایی که باید نسبت به خطر 
اقدام می کردند ۶ ماه فرصت داشتند در این مسیر 
گام بردارند. این فرصت ۶ ماهه به پایان رســیده و 
ما فرصت ۶ ماهه دوم را برای بیمارستان ها لحاظ 

کرده ایم.«

از ســوی دیگر مهاجــرت فقط محدود بــه افراد 
حقیقی نیست، بلکه کم کم شامل افراد حقوقی 
و شــرکت ها به ویژه اســتارتاپ ها هم شده است. 
وضعیت نامناســب اینترنت، مقــررات مالیاتی، 
قیمت گذاری ها، بی ثباتی سیاست های اقتصادی، 
اختلال در روابط خارجی و مبادلات ارزی و تجاری 
و عوامل دیگر موجب گســترش ابعاد این پدیده 

شده است.
در این میان اهمیت و ابعاد مهاجرت کادرهای 
درمانی کشور از جهاتی مهمتر است. رئیس سابق 
نظام پزشکی کشور درباره مهاجرت کادر درمان 
اعلام کرده اســت که؛ در ارزیابی های انجام شده 
اخیر حدود ۸۰ درصد از دانشــجویان پزشــکی 
ما به فکر خروج از کشــورند. بســیاری از اساتید 
ارزشمند دانشگاه ها، کشور را ترک می کنند. امروز 
رشته های مهم مثل جراحی قلب، طب اورژانس، 
بیهوشی و بسیاری از رشته های پزشکی داوطلب 
ورود ندارند و کرســی های دستیاری خالی مانده 
است.  درخواست گواهی good standing از نظام 
پزشکی برای خروج از کشور به چند برابر سنوات 
قبل رســیده اســت. به دلیل شــرایط نامطلوب 
 GDP اقتصــادی ســهم بهداشــت و درمــان از
به عنوان یک شــاخص توســعه که در ســال های 
گذشــته به ۹ درصد رســیده بود، امــروز به 4/5 
درصد کاهش یافته و این به معنای کاهش کیفیت 
درمان، سلامت، تجهیزات پزشکی ضروری)حتی 
برای اعمال جراحی( و کمبود داروهای مورد نیاز 
مردم می باشد. استقلال دانشگاه ها تحت دستور 
و شرایط امنیتی به شدت خدشه دار شده است، 
تا جایی کــه بعضی از اســاتید باســابقه و نامدار 

به دستور، اخراج یا به اجبار بازنشسته می شوند.
متاسفانه گوش شنوایی در این میان نیست. 
کشــورهای پیشــرفته در حال باز کــردن درهای 
حرفه پزشکی به روی فارغ التحصیلان کشورهای 
دیگر به ویژه ایران هســتند و معلوم نیست با این 
وضــع آینده نظام درمانی کشــور چگونه خواهد 
شــد. ما به جای آنکه مســئله را درک و حل کنیم 
اقدام به اخذ وثایق ســنگین و یا ممنوعیت های 
خــروج یا ســختگیری های گوناگــون کرده ایم تا 
صورت مسئله را پاک کنیم. درحالی که در گذشته 
بدون چنین محدودیت هایی افراد چندانی از کادر 

درمان اقدام به مهاجرت نمی کردند.
علل مهاجرت نیروها از کشور ابعاد گوناگونی 
دارد. بخشــی از آن اقتصادی اســت ولی مهمتر 
از آن، ناامیــدی نســبت بــه چشــم انداز کشــور 
است. بخشی نیز ناشــی از مدیریت های بغایت 
ضعیفی اســت کــه موجب تنفــر و انزجــار این 
نیروها می شوند. عوامل فرهنگی و اجتماعی نیز 
تشدیدکننده این فرایند هســتند از جمله آنچه 
که در عرصه حقوق و رفتار با زنان شاهد هستیم 
به ویژه رفتارهایی که قانونی هم نیستند. اهمیت 
مهاجرت فقط در تعداد مهاجران نیست، بلکه در 
تاثیر عواملی است که سبب مهاجرت می شوند 
که بر نیروهایی هم که مهاجرت نمی کنند اثرات 

منفی دارد. 
همــه اینها به یکســو، اقدامات رســمی برای 
ایجاد محدودیت در انتشار داده ها و گزارش های 
رصدخانه مهاجرت ایران تنها اقدام مؤثر در زمینه 

مهاجرت است.

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

زمامداری، نگرش را از انسان محور به ابزارمحور منحرف کرده است، 
در کنار اینها، بین حاکمیت و مردم، اتفاقاتی افتاد که منجر به نابودی 
امید شد و ناامیدی بر جامعه مسلط شد.« به گفته او، آنچه مردم را به 
سمت مهاجرت می برد، آرزومندی است: »مردم با آرزومندی به فکر 
مهاجرت می افتند، درحالی که میان آرزوها و واقعیت، فاصله وجود 
دارد. کسانی که مهاجرت می کنند عموماً نمی دانند که آن طرف چه 
خبر است. آنها نسبت به خارج، اوهامی دارند و یک زندگی دیگری 
را تصور می کنند. ناگزیر هم هســتند چنین تصوری داشته باشند. 
به هرحال مهاجرت، ذاتاً بد نیست. حتی در قرآن هم در شرایطی به 
مهاجرت توصیه شده است.« او ادامه می دهد: »آنچه مشکل اصلی 
جامعه ایرانی از زمان صفویه تاکنون بوده، این است که می گویند از 
آن دوره سیاست ها براساس آرزوها بوده و هیچ کدام براساس واقعیت 
نبوده است. آرزوها، سیکل معیوب پایان نیافتنی را ایجاد می کند که 
تمام نمی شــود. ما آرزو می کنیم از کشور خارج شویم تا شرایط مان 
بهتر شــود. اما من سال ها خارج از کشور زندگی کردم و در تمام این 
سال ها، جز افراد معدود، اغلب زندگی بسیار معمولی دارند. اما این 

آرزوها ی شان بوده که آنها را به آن طرف برده است.« 

چرا نخبه نمی تواند به راحتی رفت وآمد کند؟ �
وزیر پیشین امور خارجه، سه دلیل اصلی برای مهاجرت عنوان 
می کنــد؛ فاصله گرفتن از مردم، ایجاد ناامیدی و ســوم برنامه ریزی 
براســاس آرزوها: »به هرحــال مهاجرت یک واقعیت تلخ اســت. ما 
می توانیــم مهاجــرت را به عنوان یک فرصت یــا یک تهدید ببینیم. 
زمانی که نگاه ما به جهان اینگونه است که انسان را به کناری بگذاریم 
و به ابزار بچسبیم، نگاه تهدیدمحور ایجاد می شود. نگاه ما به محیط 
اطراف مان هم به همین صورت اســت. نگاه تهدیدمحور نمی تواند 
مبنای توســعه و پیشرفت باشــد.« او در ادامه به نکته دیگری اشاره 
می کند و آن هم احساس ایرانیان خارج از کشور است: »ما در کشور 
به مهاجرت به عنوان تهدید نگاه می کنیم، درحالی که ایرانی خارج 
از کشــور یک فرصت اســت، نه تهدید. نخبه خارج از کشــور، یک 
فرصت است و ما باید زمینه جذب آنها را فراهم کنیم. جامعه  ایرانی 
خارج از کشور، وطن پرست است و عرق ملی دارد و به دنبال آبادانی 
کشورش است، اگر این نگرش را نسبت به مهاجران خارج از کشور 
تغییر دهیم، حداقل می توانیم کمترین ضرر را کنیم و بیشترین بهره 
را ببریم.« او با انتقاد از سیاست هراس از ایرانیان خارج از کشور، این 
پرسش را مطرح می کند که چرا ایرانی خارج از کشور نباید به راحتی 
وارد کشــور شود، یک نخبه به دانشگاه برود، کاسی بر دارد و دوباره 
به راحتی از کشور خارج شود؟ چرا این احساس آرامش برای ایرانیان 
خارج از کشور ایجاد نمی شود؟ آنها زمانی که به سرکنسولگری ایران 
در کشورهای خارجی مراجعه می  کنند، باید این احساس را داشته 
باشند که به خانه خودشــان رفته اند اما اینطور نیست: »سفارت  ها 
متعلــق به ایرانیــان خارج از کشــور اســت، باید برای این مســئله 
چاره اندیشی شود. باید با این وضعیت بهترین رفتار صورت گیرد. باید 
ایرانی خارج از کشور را از خودمان بدانیم و نگاه فرصت به آنها داشته 
باشــیم. هرجا ایرانی هست، یعنی یک پایه قدرت ملی آنجا حضور 
دارد. باید بپذیریم که بزرگترین منبع قدرت برای ایران، ایرانی است، 
آنها ســرمایه انسانی هستند و بزرگترین بازدارنده در برابر تهدیدات، 

ایرانیان داخل و خارج از کشور هستند.«

هراس امنیتی در مراکز علمی  �
علی اکبر صالحــی، معاون رئیس جمهوری دولــت روحانی هم 
از دیگر ســخنران های این نشســت بود. او به نــکات دیگری درباره 
مهاجرت اشاره کرد و گفت که مشکل عمده، تسخیر افکار عمومی 
است: »ما نتوانســتیم افکار عمومی جامعه را مدیریت کنیم، ما در 
مسائل فرهنگی نتوانستیم به پرسشگری جوانان پاسخ دهیم. همواره 
از در مناسک به اسام وارد شدیم، درحالی که اگر براساس عشق وارد 
دین می شدیم، مناسک هم به دنبالش می آمد.« او با طرح این پرسش 
که چرا این نسل مهاجرت می کند؟ گفت: »مسئله ما مهاجرت نسل 
جوان اســت، ما نتوانستیم این نســل را جذب کنیم و کوچک ترین 
اشــکالی که در جوانان دیدیم، برخورد کردیــم. درحالی که جوانان 
ایرانی سختکوش و باهوش هســتند. من در بسیاری از کشورهای 
دنیــا زندگی کرده ام، جوان ایرانی دنبال کار اســت، به شــرط اینکه 
امید داشــته باشد. مشکل ما در سیستم سازی است، ما نتوانستیم 
سیستم سازی کنیم که این جوان باهوش و فعال را نگه  داریم. من دو 
بار در وزارت علوم، معاون بودم و لاجرم دراین زمینه فعالیت می کردم 
کــه چطور ایرانیان خــارج از کشــور را جذب کنیم. مــا نمی توانیم 
بخشنامه کنیم و بگوییم که عزیزان نروید، یا عزیزان برگردید. متاسفانه 
بحثی در کشور وجود دارد که دستور می دهد. مثاً پای نماز جمعه 
می گویند کــه آقای دولت، شــغل ایجاد کن. انگار کــه دولتمردان 
نشسته اند که شغل ایجاد نکنند. می گویند، قیمت ها را بیاورید پایین. 
اگر بخواهیم قیمت را پایین بیاوریم، نیاز به سرمایه گذاری داریم.« او 
در ادامه این بحث گفت: »جامعه جهانی، در هم تنیده است، اگر در 
جامعه جهانی معزول باشــیم و گوشه گیری کنیم، چطور می توانیم 
سرمایه جذب کنیم و فناوری وارد کشور کنیم. برای مثال، ما مخزن 
مشترک گاز با کشورهای خلیج فارس داریم، درحالی که آنها مشغول 
بردن نفت و گاز ما هستند، چرا این اتفاق افتاده است؟ چطور می شود 
که یکی از بانک وام می گیرد، پس نمی دهد و او را به عنوان اختاس گر 
معرفی و بی آبرویش می کنیم. اما چرا کسی درباره اختاس میلیارد 
دلاری حرف نمی زند. دیگران مشــغول بردن گاز و نفت ما هســتند 
کــه میلیاردها دلار می ارزد و کســی حرفی هــم نمی زند. می دانید 
پاشــنه آشیل این اتفاقات کجاست؟ ارتباطات بین الملل ماست که 
تکلیف اش مشــخص نیست. به هرحال آنها دشــمن ما هستند، از 
طریق شــبکه های اجتماعی و... توانستند ذهن جوانان را تسخیر 
کنند. ما هم در مقابل نتوانستیم این کار را بکنیم و به جوان بفهمانیم، 
دین آن چیزی که آنها می گویند، نیست. آنقدر دین را در ذهن جوانان 

تاریک نشان داده ایم که ذهن شان غبار گرفته است.«
او در ادامه درباره تعریف مهاجرت هم صحبت هایی کرد. به گفته 
او، تعریف واحد و مشخصی درباره مهاجرت وجود ندارد و هر سازمان 
و نهادی، تعریف متفاوتی از مهاجرت داشته است. حتی رصدخانه 
مهاجرت که در دانشــگاه شــریف دراین زمینه فعالیت داشت، آخر 
مشخص نکرد که مهاجر چه کسی است: »ما کشوری مهاجرفرست 
و مهاجرپذیر هستیم. در این میان بحث تابعیت هم وجود دارد. حالا 
در این وضعیت مهاجر به چه کسی گفته می شود؟ آیا دانشجویی که 
برای ادامه تحصیل از کشور خارج می شود، مهاجر است؟ کسی که 
برای بیش از یک سال در خارج بماند، مهاجر است؟ آیا ایرانی ای که 
به عنوان نسل دوم در خارج به دنیا آمده، مهاجر است؟ در گزارش ها، 
هرکس آماری داده اســت. نه اینکه آمارها اشــتباه باشد، بلکه انواع 

چرا در این وضعیت قرار گرفته ایم؟ چرا جوان ما باید از کشور برود؟ چرا ایرانی خارج از کشور، 
نباید به راحتی وارد کشور شود، یک نخبه به دانشگاه برود، کلاسی بر دارد و دوباره به راحتی 
از کشور خارج شود؟ چرا این احساس آرامش برای ایرانیان خارج از کشور، ایجاد نمی شود؟ 
اینها پرســش هایی اســت که در نشســت مهاجــرت نخبگان از ســوی دو وزیــر و یک معاون 
رئیس جمهوری دولت حســن روحانی، مطرح شــد. محمدجواد ظریف، وزیــر امور خارجه، 
علی اکبر صالحی، معاون رئیس جمهوری و رضا صالحی امیری، وزیر ارشاد و سرپرست وزارت 
ورزش و جوانان در دولت دوازدهم ســخنرانان این نشست بودند؛ نشستی که روز گذشته از 
ســوی گروه علوم اجتماعی خانه اندیشمندان علوم انســانی برگزار شد. در همین نشست، 
کتــاب »مهاجرت نخبگان«، نوشــته صالحی امیــری و زهرا  خدایی هم رونمایی شــد: »برای 
خروج هر نخبه از کشــور، 5 میلیون دلار سرمایه از دســت می رود. زیان مالی ناشی از خروج 
نخبگان از کشــور در ســال 93، بیش از 38 میلیارد دلار برآورد شده است. براساس آمارهای 
مجلس شــورای اسلامی در ســال 98، تعداد 60 هزار ایرانی که در ســال های اخیر مهاجرت 
کرده اند، در دسته نخبگان قرار می گرفتند. از هر 10 ایرانی مدال  آور، 7 نفر در آمریکا تحصیل 

می کنند.« اینها بخشی از آمارهای منتشرشده در این کتاب است.

هشدار 3 وزیر سابق درباره مهاجرت نخبگان 
 سه  مسئول دولت روحانی، از شرایط نگران کننده مهاجرت نخبگان، هراس امنیتی در مراکز علمی

ترس ایرانیان خارج از کشور برای بازگشت، میل به مهاجرت و کمرنگ شدن اعتماد عمومی سخن گفتند

از مردم فاصله گرفته اند �
محمدجواد ظریف، یکی از سه سخنران اصلی این نشست بود. 
او دربــاره امید حرف زد و تاثیر دور شــدن از مردم در بالارفتن میزان 
مهاجرت. او نســبت به نــگاه تهدیدآمیزی که به ایرانیــان خارج از 
کشور وجود دارد هم انتقاد کرد و پرسید، چرا ایرانیان خارج از کشور 
و نخبه ها این احســاس را ندارند که می توانند به راحتی وارد کشور و 

خارج از کشور شوند؟
ظریف بر این نکته تاکید کرد که در طول زمان، نگاه ها از توانمندی 
نرم افزاری یا انگیزشی نظام، به توانمندی های سخت افزاری و مادی 
منحرف شــده اســت و در توضیح بیشــتر گفت: »نگاه ما به انسان 
به عنوان عامل عمده توســعه کشــور اســت و همه هم بر آن توافق 
دارند. توانمندی و بازدارندگی ما انسان محور است، نه ابزارمحور. آن 
کسی که در برابر جنگ و تحریم ها مقاومت کرد، آن کسی که باعث 
شد تا جنگ سال ۲۰۰۲ به ایران نیاید و... اینها ابزار ما بودند، اینها 
مردم مــا بودند. حالا هرچقدر از این مردم دور شــدیم، توانمندی  و 
جذابیت های ما برای مردم هم کمتر شــد و درنهایت دیگر جاذبه ای 
وجود ندارد کــه مردم را نگه دارد.« ظریف مشــکل اول را زمامداری 
دانســت که منجر به مهاجرت افراد می شود و در ادامه تاکید کرد که 
مســئله دوم، امید است؛ امید به آینده: »امید به آینده ارتباط بسیار 
مســتقیمی با مهاجرت دارد. ما در ســال های 94 و 9۵ با مهاجرت 
معکوس نخبگان مواجه بودیم. چــرا این اتفاق افتاد؟ چون امید در 
حال شــکل گیری بود. همان امید بود که میزان تــورم را پایین آورد 
و رشــد را بالا برد. امید ایجاد شده بود اما متاسفانه ما خودمان امید 
را نابود کردیم؛ چون امید مثل عزت، تا حد زیادی برســاخته است. 
دســتگاه تبلیغاتی می تواند عزت را برســازی کند اما یک سیاست 
منســجم ناامیدی در کشور ایجاد شده اســت.« ظریف با طرح این 
پرســش که چرا جوان از کشــور می رود؟ توضیح داد: »حاکمیت و 

محمدجواد ظریف:
چرا ایرانی خارج از 

کشور نباید به راحتی 
وارد کشور شود، 

یک نخبه به دانشگاه 
برود، کلاسی بر دارد 
و دوباره به راحتی از 

کشور خارج شود؟ چرا 
این احساس آرامش 

برای ایرانیان خارج از 
کشور ایجاد نمی شود؟ 

آنها زمانی که به 
سرکنسولگری ایران 

در کشورهای خارجی 
مراجعه می  کنند، باید 
این احساس را داشته 

باشند که به خانه 
خودشان رفته اند اما 

اینطور نیست

گزارش 
مهاجرت

خبرنگار گروه جامعه
زهرا جعفرزاده


